
La	
  prononciation	
  du	
  français	
  
	
  
	
  
Les	
  caractères	
  à	
  sons	
  multiples	
  
	
  

• La	
  lettre	
  «	
  c	
  »	
  
	
  =	
  /s/	
  à	
  c	
  +	
  e,	
  i,	
  y	
  
	
  =	
  /k/	
  à	
  c	
  +	
  a,o,u	
  

	
  
• La	
  lettre	
  «	
  e	
  »	
  

e	
  =	
  /e/	
  comme	
  si	
  on	
  souffle	
  les	
  bougies	
  (=	
  o	
  avec	
  la	
  
langue	
  en	
  avant)	
  
é	
  =	
  /é/	
  avec	
  la	
  bouche	
  tirée	
  	
  	
  
è	
  =	
  /è/	
  avec	
  la	
  bouche	
  plus	
  ouverte	
  

	
  
• La	
  lettre	
  «	
  g	
  »	
  

=	
  /g/	
  à	
  g	
  +	
  a,	
  o,	
  u	
  	
  	
  	
  	
  	
  ou	
  	
  	
  	
  gu	
  +	
  e,	
  i,	
  y	
  
=	
  /j/	
  	
  à	
  g	
  +	
  e,	
  i	
  ,y	
  

	
  
• La	
  lettre	
  «	
  h	
  »	
  

=	
  elle	
  NE	
  se	
  prononce	
  PAS	
  
	
  

• La	
  lettre	
  «	
  q	
  »	
  
=	
  elle	
  est	
  toujours	
  suivie	
  de	
  «	
  u	
  »	
  =	
  qu	
  

	
  
• La	
  lettre	
  «	
  s	
  »	
  

=	
  /s/	
  à	
  consonne	
  +	
  s	
  +	
  voyelle	
  
	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  voyelle	
  +	
  ss	
  +	
  voyelle	
  
	
  
=	
  /z/	
  à	
  voyelle	
  +	
  s	
  +	
  voyelle	
  
	
  
	
  
	
  

	
  
	
  
	
  
 

Lettres	
  muettes	
  
	
  
	
   Certaines	
  lettres	
  ne	
  se	
  prononcent	
  pas	
  si	
  elles	
  sont	
  à	
  la	
  fin	
  du	
  mot	
  
	
  

- e	
  
- s	
  
- t	
  
- r	
  (si	
  –e	
  est	
  avant)	
  
- d	
  
- x	
  

	
  
Les	
  combinaisons	
  de	
  lettres	
  
	
  

Son	
   Graphies	
  
possibles	
  

Formation	
  du	
  son	
  

/ñ/	
   gn	
   	
  
/sh/	
   ch,	
  sh	
   	
  
/o/	
   o,	
  ô,	
  au,	
  eau	
   	
  
/e/	
   e,	
  eu,	
  œ	
   /o/	
  avec	
  la	
  langue	
  devant	
  

/é/	
   é,	
  et,	
  ez	
  (à	
  la	
  fin),	
  er	
  
(à	
  la	
  fin)	
  

bouche	
  tirée	
  	
  	
  

/è/	
   è,	
  ê,	
  ai,	
  ei	
   bouche	
  plus	
  ouverte	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  	
  
/u/	
   ou	
   	
  
/ã/	
   an,	
  am,	
  en,	
  em

	
   	
  
[a]	
  «	
  avec	
  le	
  nez	
  

bouché	
  »	
  
/õ/	
   on,	
  om	
  	
   [o]	
  «	
  avec	
  le	
  nez	
  

bouché	
  »	
  
/	
  ε	
  /	
   in,	
  im,	
  un,	
  um,	
  ein,	
  

ain,	
  (i)en	
  
	
  

/wa/	
   Oi,	
  oy	
  (à	
  la	
  fin)	
   	
  
	
  


